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دریـــچهغیـــر محرمانـــه

هدیه عبدی به مردم آذربایجان 
اکبر عبدی، بازیگر پیشکســوت سینما، تلویزیون و 
تئاتر درباره فعالیت های اخیر خود گفت: من با کســی 
قهر نیســتم و کسی با من قهر نکرده است اما نمی توانم 
هر پیشــنهادی را بپذیرم؛ بعد از نــوروز پیش رو تئاتر 
»مشــدی عباد« را کار خواهم کرد و آن را به مردم کل 

آذربایجان تقدیم می کنم. 
 
پلمب 14 رستوران در زاهدان 

سرپرست معاونت حقوق عامه دادستانی مرکز استان 
سیســتان و بلوچســتان از پلمب ۱۴ رستوران و اغذیه 
فروشــی غیر بهداشــتی و متخلف در زاهدان خبر داد. 
ابوالفضل احمــدزاده اظهار کــرد: در ادامه بازدیدهای 
سرزده از مراکز عرضه و فروش مواد غذایی که مستقیماً 
با ســامت مردم مرتبط هســتند بازدیدی ۴ ساعته به 
همراه کارشناسان مرکز بهداشت و دامپزشکی از برخی 
صنوف واقع در ابتدای خیابان دانشــگاه زاهدان )دروازه 
خاش( انجام شــد که متاسفانه شاهد وضعیت بحرانی و 

اسفناک امنیت غذایی در این مراکز بودیم. 
 

بازداشت تیم هفت نفره مسلح 
یک تیم هفت نفره مسلح در گرمدره کرج بازداشت 
شدند. روابط عمومی سپاه امام حسن مجتبی استان البرز 
اعام کرد: در عملیات مشترک بین حوزه مقاومت بسیج 
۱۱۵ شهید غفاری سپاه کرج و کانتری جهان نما، یک 
تیم ۷ نفره ضد امنیتی در منطقه گرمدره دستگیر شد. 
در این عملیات از متهمین یک قبضه ساح کاشینکف 
به همراه دو تیغه خشاب و ۴۵ فشنگ جنگی، یک قبضه 
ساح کلت گلوک به همراه ۲ تیغه خشاب و ۲۸ فشنگ 
جنگی ، یک جلیقه ضد گلوله و یک اسپری فلفل کشف 

شد.تحقیقات در این زمینه ادامه دارد.
 

حمله دزدها  به بیرانوند
علیرضا بیرانونــد دروازه بان ملی پــوش تیم فوتبال 
پرســپولیس صبح دیروز )شــنبه( مورد حمله سارقان 
قرار گرفت و گوشــی تلفن همراه این بازیکن به سرقت 
رفت. به گزارش تســنیم تلفن همراه بیرانوند زمانی که 
در خودروی شخصی خود بود، توسط سارقان به سرقت 
رفت و ســپس دروازه بان پرسپولیس شکایت خود را در 

مراجع قضایی به ثبت رساند.
 

حضور اورژانس در یکی از مدارس 
عصــر دیروز ۱۵ مهــر ۱۴۰۲ در زنــگ تفریح اول 
آموزشــگاه دخترانــه متوســطه اول فاطمه الزهرا)س( 
شهرستان قدس، یکی از دانش آموزان احساس بدحالی 
می کنــد و به تبــع آن با حضور اورژانــس در نزدیکی 
آموزشــگاه، تعداد دیگــری از دانش آمــوزان نیز دچار 
استرس و ترس می شوند. بر اساس گزارش های دریافتی 
تعداد ۸ دانش آموز به درمانگاه های ســردار ســلیمانی 
و ۱۲بهمن اعزام شــده و حال عمومی همگی مســاعد 
گزارش شده و اساســاً هیچ عارضه ای در مدرسه ایجاد 
نشده است. در ادامه این اطاعیه آمده است: بداخاقی 
رسانه ای با روش های نخ نمای ماه های گذشته، نمی تواند 

خللی در فرآیند تعلیم و تربیت کشور ایجاد کند.

 

 

 

 خاطرات روزانه آیت ا... هاشمی رفسنجانی 
 درخواست کروبی در دیدار طولانی

 با هاشمی  چه   بود!
 چهارشنبه ۱۶ مهر ۱۳۷۶ 

 بعد از نماز صبح به کوه رفتیم. تا منطقه جنگل کاری جهاد 
]سازندگی[، با ماشین رفتم، سپس در ارتفاع با شیب تند، 
یک ساعت و نیم، پیاده راه رفتیم. به چشمه ای به نام »چشمه 
پورت« رسیدیم که متعلق به بخش خصوصی است و آبش را 
به مزرعه ای، لوله کشی کرده. پاسداران، کنار چشمه صبحانه 
آماده کرده بودند. ضمن صرف صبحانه، از وضع منزلشان، 
توضیح دادند؛ تقریباً همه شان - جز سه چهار نفر جدید- منزل 
تهیه کرده اند. زمین ارزان در جای خوب و شرکت مترو با روش 

مشارکت و هزینه کم، برایشان ساخته است. 
اغلب ارتفاعات آن منطقه را ارتش با سیم خاردار اختیار 
کرده است. پس از صبحانه، مسیر را تا خط الرأس البرز ادامه 
دادیم که از آن طرف مشرف بر درة فَشَم است. به منطقه ای 
رسیدیم که ارتش مشغول ساخت بناهای نظامی است؛ 
»جنگال«. مهندس مجری طرح توضیحات داد. کار زیادی 
شده تا جاده را به آن ارتفاع رسانده اند و مصالح ساختمانی 
می برند. از آنجا با ماشین ها مراجعت کردیم و از روستای 
سوهانک سر درآوردیم. ساعت هشت و نیم صبح به خانه 
رسیدیم.  سپس به دفتر رفتیم. آقای ]عزت ا... [ نوری، نماینده 
قُروهِ آمد. طوماری از اهالی آورد که تقاضای ابقای امام جمعه را 
داشتند. توضیح داد که امام جمعه، در زمان انتخابات از آقای 
]محمد محمدی[ ری شهری و آقای ]سیدمحمد[ خاتمی 
استقبال کرده و با فشار ]آقای محمدرضا رحیمی[، استاندار 
سابق ]کردستان[، حکم عزلش را گرفته اند و امام جمعه 

دیگری از خط خودشان نصب کرده اند. 
آقای ]مهدی[ کروبی، ]دبیر مجمع روحانیون مبارز[، به 
عنوان دیدنی آمد و صحبت طولانی از ضررهای برخوردهایی 
داشت که نسبت به شهرداری تهران می شود و از من برای 
ختم غائله و مسکوت گذاشتن تبلیغات مربوط به ثروت های 
بادآورده استمدادکرد.  دکتر ]محسن[ نوربخش، ]رئیس کل 
بانک مرکزی[ آمد. گزارش وضع خوب ارز را داد که تا سال 
آینده، تمامی بدهی های استمهالی پرداخت می شود. ذخایر 
خوب و خطوط اعتباری کافی داریم و با پذیرش واریزنامه های 
صادراتی در بورس، ارز قاچاق هم پایین آمده و آرام گرفته است، 
ولی وضع ساخت و ساز و سرمایه گذاری در دو سه ماه اخیر، بر 
اثر طرح مسئله ثروت های بادآورده توسط رهبری، کاهش 
شدیدی پیدا کرده و مردم بخش قابل توجهی از پول هایشان 
را از بانک ها کشیده اند. خواست که با رهبری برای آرام کردن 
این وضع که اقتصاد را تضعیف کرده صحبت کنم؛ خودش هم 

همین گزارش را به رهبری داده است. 
عصر آقای ]محسن[ رضایی، ]دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام[، برای برنامه جلسه مجمع آمد. برای مراسم 
اعطای جوایز کتاب های ممتاز مربوط به دفاع مقدس، به 
تالار وحدت رفتیم. مهندس ]مهدی[ چمران، ]رئیس بنیاد 
حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس[ گزارش داد و من جوایز را 
دادم. سپس برای تشویق نوشتن و توضیح تاریخ دفاع مقدس 
صحبت کردم. بعد از نماز مغرب، نمایشنامه مدینه زخمی را 
تماشاکردیم. درباره شهادت حضرت زهرا بود؛ بد نیست. آقای 
]یحیی[ رحیم صفوی، فرمانده جدید سپاه هم بود و درباره 
اختافش با آقای ]محسن[ رضایی گفت. نگران است که او از 

طریق همفکرانش در سپاه دخالت کند. 
به خانه آمدم. عفت برای دیدن نمایشگاه رفته بود؛ از 
پیشرفت صنایع راضی است. گفت، از بلندگوها اعان حضور او 

را کرده اند و خیرمقدم گفته اند. 
کتاب انتقال قدرت

ادبیاتگــپ

عزت الله رمضانی فر با اشاره به پیشنهاد کار سینمایی و تلویزیونی بیان کرد که تولیدات تصویری 
بیشتر فقط برای یک عده است. عزت الله رمضانی فر، بازیگر سینما و تلویزیون درباره اینکه چرا چند 
سالی است در سریال ها حضور ندارد به مهر بیان کرد: برای من کیفیت پروژه خیلی اهمیت دارد و 
قبل از اینکه صحبتی از مسائل کنم درباره کیفیت فیلمنامه و کار سوال می پرسم. اینکه نویسنده 
و کارگردان چه کسانی هستند و کار چطور پیش می رود. وی اضافه کرد: باید حساس باشیم و 
مراقبت کنیم که در هر کاری بازی نکنیم. برخی به یک بازیگر پیشکسوت برای پنج روز یا ۱۰ روز 
پیشنهاد می دهند اما ما بازیگر چندروزه نیستیم و این ها باعث می شود ما تن به هر قراردادی ندهیم.

این بازیگر درباره اینکه بیشتر ترجیح می دهد در سینما یا تلویزیون حضور داشته باشد اظهار کرد: 
فرق بین تلویزیون و سینما در این است که تلویزیون بیننده ای میلیونی 
دارد و مخاطب بیشتری دارید. به تازگی یک سریال پیشنهاد شده 
که هنوز قطعی نشده است و فعا نمی توانم اسم اثر و تهیه کننده 

را بگویم چون هنوز قرارداد به طور کامل بسته نشده است.
رمضانی فر در بخش پایانی درباره یک گایه دائمی خیلی از 
پیشکسوت ها بیان کرد: فکر می کنم این دغدغه و گایه برای 
خیلی از پیشکسوت ها وجود دارد که از وضعیت تولید 
ناراحت هستند و فکر می کنم شرایط تولید فیلم و 
سریال خوب نیست. البته وضعیت به گونه ای است 
که باندبازی و رفیق بازی وجود دارد و در واقع فیلم 
و سریال وجود دارد اما در کارهای تولیدی فقط 

از یک عده استفاده می شود

رمان »سایه هیولا« اثر عباس  جهانگیریان با برگردان گوورک آساتوریان در ارمنستان 
منتشر شد. عباس جهانگیریان، نویسنده ادبیات کودک و نوجوان با اعام این خبر، گفت: این 
چهارمین اثر من است که در جمهوری ارمنستان ترجمه شده است؛ قبا »هامون و دریا« با 
ترجمه آندرانیک خچوبیان، »فارابی« با ترجمه اما بگیان و »شب بخیر لیانا« با ترجمه گئورک 

آساتوریان منتشر شده است.
او افزود: من در هر دو باری که به دعوت کانون نویسندگان ارمنستان به این کشور سفر کردم 
از نزدیک شاهد عاقه ارمنیان به ادبیات ایران بودم.  در حوزه ادبیات پیشین و معاصر، بسیاری 
از آنان  با شخصیت هایی چون فردوسی، حافظ، صادق هدایت، احمد شاملو، فروغ فرخزاد، فریبا 
وفی و زویا پیرزاد آشنا بودند. در حوزه ادبیات کودک و نوجوان، کوشش های خوبی توسط 
مترجمان ایران دوست صورت گرفته که تداوم آن می تواند حوزه جغرافیایی این گونه ادبی را در 
این منطقه که روزگاری بخشی از ایران بوده و با فرهنگ ما آشنایی بیشتری دارند گسترش دهد.

نویسنده رمان »سایه هیولا« با اشاره به ترجمه برخی آثار خود طی سال های اخیر به زبان های 
دیگر اضافه کرد: پیش از این تعدادی از آثار من به زبان های انگلیسی، قزاقی، عربی و ترکی ترجمه 
شده و رمان »سایه هیولا« نیز به تازگی با ترجمه میترا خاتون آبادی مترجم زبان شناس ساکن 

فناند ترجمه شده است و راه را برای خواندن این اثر در آن سوی مرزها باز کرد.
جهانگیریان یادآور شد: ترجمه آثار داستانی نویسندگان ایرانی، گام های خوبی است برای 

گسترش مرزهای ادبی ما که زبانی محدود و مخاطبانی کم شمار در ایران داریم.
انجمن نویسندگان کودک و نوجوان بنابر رأی کمیته  انتخاب نامزدهای جایزه آسترید 
لیندگرن )آلما( سال ۲۰۲۴، عباس جهانگیریان را در بخش نویسنده و فرمهر منجزی را  در 

بخش ترویج کتابخوانی به دبیرخانه  این جایزه معرفی کرده است.

عزت الله رمضانی فر: 
ما  بازیگر چند روزه نیستیم

 »سایه هیولا«ی عباس جهانگیریان
 در ارمنستان

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند لحظه ای که نمی توان توضیحی نوشت 

منبع:  ایرنا    اینفوگرافیک

او در گفت وگویی با ایسنا ابتدا در توضیحاتی درباره 
اینکه گروه این دو برنامه قدیمی چطور دور هم جمع 
شدند و آقای پسیانی چطور به گروه ملحق شد؟ اظهار 
می کند: فکر می کنم آقای پسیانی قبل از این دو 
برنامه سابقه کاری در تلویزیون نداشتند و جزو اولین 
کارهای ایشان بود. راستش طرح »محله برو بیا« ابتدا 
از آقای وحید نیکخواه بود که مدت طولانی هم ایشان 
مدیر گروه کودک شبکه یک بودند. یک جوان بسیار 
باذوق که در زمینه کودکان هم مطالعه زیادی داشت. 
بعد از آن، آقای داریوش مودبیان وارد کار شد که من 
از ایشان دعوت کردم و بیشتر هدایت بازیگران برعهده 
ایشان بود. یادم هست ما قرار بود این برنامه را ادامه 
بدهیم اما آن زمان از لحاظ سیاسی در بخش ریاست 
جمهوری و نخست وزیری کشور مشکاتی به وجود 
آمد و ترورهایی انجام شد که گفتند »محله برو بیا« 
مفهومی پیدا کرده که با یک جریان سیاسی درست 
درنمی آید؛ بنابراین ما سعی کردیم به شکل موضوعی 

کار را ادامه بدهیم. 
وی ادامه می دهد: بار اول که طرح »محله برو بیا« 
عنوان شد، واقعاً منظور ترافیک بود؛ چون درخصوص 
راهنمایی و رانندگی ساخته شد. خدا رحمتشان 
کند آقای فردوس کاویانی هم نقش یک پاسبان را 
داشتند. خاصه کار ادامه پیدا کرد و موضوعات به 
سمت بهداشت کودکان آمد و ما به »محله بهداشت« 
رسیدیم. آقای کاویانی هم پزشک شدند و زنده یاد 
رضا ژیان هم که در محله برو بیا آقای تابلوکار بودند، 
در محله بهداشت از اهالی محل شدند و نقش رفتگر 
را ایفا کردند. آقای ژیان و کاویانی پیشینه تئاتری 
قوی داشتند و در واحد نمایش کار می کردند اما 
جوانان همه جدید انتخاب شده بودند؛ یعنی ما 
فراخوان می دادیم و تست می گرفتیم.  فردرو با بیان 
خاطراتش یادآور می شود: در »محله بهداشت« 
خدا رحمتش کند آقای حسین پناهی را که آمد و 
به ما پیوست. همین طور آقای رویگری هم در محله 
بهداشت به ما ملحق شد. یادشان بخیر. متاسفانه 
از آن گروه خاطره انگیز حسین پناهی رفت، رضا 
ژیان رفت، مسعود رسام رفت، آقای محب اهری 
عزیز رفت، فردوس کاویانی رفت و حالا هم آتیای 

عزیز. روحشان شاد باشد. آن زمان آقای پسیانی از 
تازه کارها بودند، یعنی همه جوانان بین ۲۲ تا ۲۳ 
ساله بودند حتی خود من هم ۲۵ سالم بود.  این 
برنامه ساز قدیمی و مدرس دانشگاه صداوسیما 
سپس به دشواری کاری هنرمندان اشاره می کند و 
می گوید: هنرمندانی که همواره کارشان با استرس و 
هیجان ارتباط دارد همیشه می گوییم که متاسفانه با 
مرگ طبیعی از دنیا نمی روند. ما وقتی سر یک کاری 
هستیم حتی تغذیه مان هم جور دیگری می شود 
به اضافه هیجان و استرس هایی که در کار وجود 
دارد و متاسفانه همان ها عمر آدم را کوتاه می کند. 
من خودم طی این سال ها دو بار به مرز سکته رفتم. 
متاسفانه فشارهای روحی بعدها اثرش را می گذارد و 
آقای پسیانی هم آدمی بسیار فعال و در کارهایش هم 
موفق بود. او در همه بخش ها همیشه کَست به وجود 

می آورد و در تئاتر خیلی فعالیت می کرد. 
او با تاکید بر اهمیت ارزش دادن و احترام گذاشتن 
به هنرمندان، به صحبت هایش ادامه می دهد: 
هنرمندان سرمایه های اجتماعی ما هستند که مردم 
همواره به آنها لطف دارند. خود ما که از عوامل پشت 
صحنه و کارگردان هستیم وقتی در مکان های 
عمومی، مردم اسممان را می شنوند، می گویند 
اسمتان آشناست و این توجه مردم، ما را خوشحال 
می کند. مردم ما از تک تک هنرمندان کشورمان 
خاطره ها دارند و اگر کاری کنیم که هنرمندانمان 
لطمه ببینند انگار به جامعه لطمه زده ایم. در فاصله 
سه الی چهار روز متاسفانه دو تن از هنرمندان 
ارزشمندمان را از دست دادیم، فردوس کاویانی 

عزیز و حالا آتیا پسیانی عزیز. 

به جوانان کمک می کرد
او همچنین به ویژگی های اخاقی آتیا پسیانی 
اشاره می کند و توضیح می دهد: بسیاری از جوانان 
را خود آقای پسیانی طی این سال ها به کارگردان ها 
معرفی کرد. ایشان همیشه حمایت خوبی از جوانان 
مستعد داشت. من با آقای پسیانی در تلویزیون در 
همان دو کار با هم همکاری کردیم اما با هم ارتباط 
داشتیم. تعداد بسیار زیادی از جشنواره های سیما، 

جشنواره های فجر و جشنواره های خانه سینما 
را که کارگردانی می کردم در اکثر آنها از کمک و 
همکاری های آتیا در دهه ۷۰ تا ۸۰ برخوردار بودم. 
آقای پسیانی آن موقع خیلی ناراحت بود که فقط 
بخش بچه ها مورد توجه قرار گرفت. او می ترسید که 
همیشه به عنوان بچه بخواهند از او استفاده کنند که 
بعدش در بخش های مختلف خوب درخشید و نشان 
داد که هنرمند توانمندی است.  این برنامه ساز ادامه 
می دهد: از هنرمندان محله بهداشت و محله برو بیا 
خیلی ها گل کردند و بعدها تبدیل به چهره شدند. 
من یادم هست نامه های زیادی از جبهه برایمان 
می آمد که به این برنامه عاقه مند هستند. محله 
بهداشت که قرار بود در ۱۳ قسمت پخش شود، ۹ 
قسمت پخش شد و بقیه را متاسفانه سانسور کردند. 

برای آتیلا خوشحالم
فردرو درباره موفقیت های آتیا پسیانی هم بیان 
می کند: آقای پسیانی در کارهای مختلف همیشه 
از زمانش خوب استفاده می کرد؛ چه در صحنه 
تئاتر، چه در پرده سینما و چه در قاب تلویزیون 
که واقعاً درخشید و اگر خداوند به او عمر داده بود 
باز هم می درخشید و می توانست باز هم خدماتش 
را ادامه بدهد. خوشبختانه شاگردان آقای پسیانی 
بسیار زیاد هستند و من برای آتیا خوشحالم؛ چون 
زمانی را که خداوند به او اجازه داد زندگی کند، 
الحمدلله روابطش و نوع کارهایش به گونه ای بود 
که توانست ادامه پیدا کند. امیدوارم که در آینده 
هم این شکل از رفتار که جامعه با آتیا برخورد کرد، 
برای هنرمندان دیگر اتفاق بیفتد چون هنرمندان 
سرمایه های اجتماعی مان هستند که گاهی نادیده 
گرفته می شوند. نگذاریم وقتی هنرمندانمان فوت 
می کنند آنها را بزرگ کنیم.  حسین فردرو در پایان 
صحبت هایش درباره فعالیت های جدیدش در 
صداوسیما می گوید عاوه بر تدریس در دانشگاه 
صداوسیما، به تازگی مرکز سیمرغی در تلویزیون 
دایر شده که از من و آقایان: داریوش مودبیان، 
هوشنگ توکلی، بهروز غریب پور و آقای خلج دعوت 
شده که امیدواریم اتفاق مثبتی در تلویزیون باشد. 

حسین فردرو: 

آتیلا فعال بود 
حیف شد

یــاد

 حسین فردرو، یکی از 
کارگردان های مجموعه های 
»محله برو بیا« و »محله بهداشت« 
پس از درگذشت آتیلا پسیانی 
ـ هنرمند مطرح کشورمان ـ به 
مرور خاطراتی از حضور او در دو 
مجموعه قدیمی دهه ۶۰ پرداخت. 
این برنامه ساز قدیمی از 
آشنایی اش با آتیلا پسیانی در 
مجموعه های »محله برو بیا« و 
»محله بهداشت« که جزو اولین 
کارهای تلویزیونی این هنرمند 
فقید محسوب می شد، گفت. 


